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به فوتبال عربستان
 احترام بگذارید

بیاییــد بــاز هم بــرای ســرمایه گذاری 
عربســتان کــه در فوتبال انجــام می دهد 
بخندیــم. بیایید به برد آنهــا و صعود تیم 
الهلال به جمع هشــت تیــم برتر جهان از 
ته دل قهقهه بزنیــم. آنها پول دارند و یک 
مســخره بازی با عنوان ســرمایه گذاری در 
ورزش راه انداخته انــد. ما کارمان درســت 
اســت که فقــط نشســته ایم و بــه دنیا و 
کشــورهایی که راه دیپلماسی ورزشی را در 
پیش گرفته اند می خندیم. ما بهترین هستیم 
که هنوز تیم هــای صاحب نام پایتخت مان 
زمیــن ندارند که به عنــوان میزبان بازی ها 
معرفی کنند. باز هم بیایید بخندیم که بله 
عربستان بازیکنان بزرگ دنیا را صید می کند 
تا فقط اسم و رسمی برای خود رقم بزند. ما 
دوست داریم چشم مان را بسته نگه داریم 
و نبینیم که الهلال توانســت منچسترسیتی 
را شکســت دهد. ما برای رســیدن به لیگ 
قهرمانان آســیا کــم مانده بــود یکدیگر را 
قربانی کنیم و هواداران تیم های اســتقلال 
و پرسپولیس سرمســت بودند که برد یکی 
باعث صعود و عدم صعود دیگری می شود. 
برای چه می خواســتید به لیــگ قهرمانان 
آسیا صعود کنید؟ واقعا رسیدن ما به لیگ 
قهرمانان آســیا یا حتی لیگ نخبگان با این 
حریفان باید باعث خوشــحالی مان باشد؟ 
دست بردارید از این تفکر کوته بینانه ای که 
فکــر می کنید ما همچنان در فوتبال آســیا 
حرف اول را می زنیم. گذشــت روزگاری که 
می توانســتیم چنین ادعایی داشته باشیم. 
داســتان مــا همــان داســتان خرگوش و 
لاک پشت اســت. ما خوابیدیم در باد همان 
باور خودبزرگ بینی، اما کشــورهای دیگر به 
تدریج با تفکر و اندیشــه، با شناخت دنیای 
ژئوپلیتیک،  با آگاهی از جغرافیای سیاسی،  
سرمایه گذاری درست و مدیریت قوی لحظه 
به لحظه از ما پیشی گرفتند. ما هم همیشه 
به بردهای جرقــه ای دلخوش بودیم. حالا 
که جام  جهانی با ۴۸ تیــم  انتظار تیم ها را 
می کشــد، واقعا انتظار داریم که ما از گروه 
خودمان صعود کنیم؟ ما حتی دیگر حریف 

عربستان هم نمی شویم.  

رضاییان ماند، سرنوشت ۲ کاپیتان در ابهام
باشــگاه اســتقلال اعلام کرد اســماعیل قلی زاده، وینگر جــوان و هافبک 
تهاجمی ۱۹ ساله فصل گذشته شمس آذر قزوین، با عقد قراردادی چهارساله 
به جمع آبی پوشان پایتخت پیوست. این بازیکن جوان که نمایش های خوبی در تیم 
ملی زیر ۱۷ ســال هم از خود در جام جهانی نشان داد، سابقه حضور در سپاهان و 
بــازی در تیم ملی زیر ۲۰ ســال ایران را هم در کارنامه خــود دارد. همچنین رامین 
رضاییان، مدافع هافبک فصل گذشته استقلال، قراردادش را با این تیم یک سال دیگر 
تمدیــد کرد. رامین رضاییان با انتشــار یک ویدئوی کوتاه در صفحه اینســتاگرامش 
نوشت که برای ماندن در استقلال آماده است. در این شرایط، نکته حائز اهمیت این 
اســت که گفته می شود سیدحسین حســینی و روزبه چشمی، دو کاپیتان استقلال، 
هنوز بر سر مسائل مالی با باشگاه به توافق نرسیده اند و در نتیجه قراردادشان تمدید 
نشــده است. برخی منابع مدعی شده اند دلیل اصلی این عدم توافق، اختلاف مالی 

میان بازیکنان و مدیران باشگاه 
اســتقلال است؛ موضوعی که 
باعث شده مذاکرات تاکنون به 
ایــن میان،  نرســد. در  نتیجه 
روزبه چشــمی هنوز به ایران 
بازنگشــته و بــا بازگشــت او، 
مذاکــرات به طــور جدی تری 

پیگیری خواهد شد.

واکنش فورفورتو به دیدار دوباره ایران و آمریکا
ســایت فورفورتو با نگاهی به جام جهانی ۲۰۲۶ نوشــت: «با توجه به 
فضای سیاســی فعلی، رویارویی دیگــر ایران و آمریــکا می تواند تیتر 
بسیاری از رسانه ها شــود». کمتر از یک سال دیگر بازی افتتاحیه جام جهانی 
۲۰۲۶ در ورزشــگاه آزتــک مکزیک برگزار خواهد شــد. افتتاحیــه این دوره از 
مســابقات ۱۱ ژوئــن ۲۰۲۶ (۲۱ خرداد ۱۴۰۵) در شــهر مکزیکوســیتی برگزار 
می شــود و بازی دوم نیز در همان روز و به میزبانی شــهر دیگر مکزیک یعنی 
گوادالاخارا انجام می شود. قهرمان این جام با برگزاری فینال در تاریخ ۲۸ تیر در 
ورزشــگاه مت لایف نیوجرسی مشخص خواهد شــد. این دوره از جام  جهانی 
برای اولین بار قرار اســت با حضور ۴۸ کشــور برگزار شود. مجله فورفورتو در 
گزارشی به تیم های راه یافته به جام جهانی ۲۰۲۶ پرداخته و تیم ملی ایران را 
نیز مورد بررســی قرار داده است. ایران با صدرنشینی در گروهش در دور سوم 
مسابقات انتخابی جام جهانی آسیا برای هفتمین بار به این رقابت ها راه یافت. 
ایــران هرگز از مرحله گروهی صعود نکرده  و قابل توجه ترین بردش پیروزی ۲ 
بر یک مقابل آمریکا در سال ۱۹۹۸ بوده است. با توجه به فضای سیاسی فعلی، 
رویارویی دیگر این دو تیم می تواند تیتر بسیاری از رسانه ها شود. برای اولین بار 
در تاریخ، این مسابقات به میزبانی سه کشور برگزار خواهد شد؛ آمریکا، مکزیک 
و کانــادا میزبان ۴۸ تیم شــرکت کننده خواهند بود. جام جهانی از ســال ۹۸ 
فرانســه با حضور ۳۲ تیم برگزار می شد و حالا برای اولین بار با ۴۸ تیم برگزار 
می شــود. قرعه کشــی جام جهانــی ۲۰۲۶ در نیمه اول دســامبر در میامی یا 

لس آنجلس انجام خواهد شد.

اسامی بازیکنان تیم ملی زنان اعلام شد
ســرمربی تیم ملی فوتبال بانوان، اسامی ۲۳ بازیکن اعزامی به رقابت های 
انتخابی جام ملت های فوتبال بانوان آسیا را اعلام کرد. رقابت های انتخابی 
جام ملت های فوتبال زنان آسیا در گروه اول از دوشنبه ۱۶ تیر به میزبانی امان اردن 
برگزار می شود و تیم ملی ایران که با تیم های اردن، سنگاپور، بوتان و لبنان هم گروه 
اســت، با نام «کاروان مقاومت» راهی امان می شود. در این راستا مرضیه جعفری، 
سرمربی تیم ملی فوتبال بانوان، اسامی ۲۳ بازیکن نهایی اعزامی به مرحله انتخابی 
جام ملت های فوتبال آســیا را به شــرح زیر اعلام کرد: فاطمه عادلی، مینا نافعی، 
فاطمه شبان، عاطفه ایمانی، روژین تمریان، نگین زندی، سارا ظهرابی نیا، سارا دیدار، 
ملیکا متولی، رها یزدانی، عاطفه رمضانی زاده، افســانه چترنور، شبنم بهشت، زهرا 

پســندیده،  فاطمه  علیــزاده، 
فاطمه امینه برازجانی، فاطمه 
مخدومی، محدثه ذلفی، زهرا 
زهــرا خواجوی،  احمــدزاده، 
زهــرا قنبری، زهرا ســربالی و 
مریــم دینــی. در پایــان ایــن 
مسابقات تیم برتر گروه به جام 
ملت های آسیا صعود می کند.

رضا عنایتی سرمربی سایپا شد
رضا عنایتی به عرصه مربیگری بازگشت و اعلام شد که به عنوان سرمربی 
تیم ســایپا انتخاب شده است. تیم فوتبال ســایپا فصل گذشته با هدایت 
ابراهیم صادقی با کسب ۶۰ امتیاز در رتبه سوم جدول لیگ دسته  یک قرار گرفت 
و از صعود به لیگ برتر بازماند. پس از جدایی صادقی از ساپیا، مدیران این باشگاه 
با رضا عنایتی به توافق رســیدند تا در فصل آینده روی نیمکت این تیم بنشــیند. 
عنایتی سابقه سرمربیگری در پیکان، هوادار، نفت مسجدسلیمان و تیم ملی امید 

ایران را دارد.

تمرکز لس آنجلس ۲۰۲۸ بر برابری سهمیه های 
پارالمپیک

در آســتانه برگزاری بازی های پارالمپیک بعدی، عناصر کلیدی همچون 
بودجه، برنامه مکان ها و فهرســت رشته های ورزشی اعلام شده اند، در 
حالــی که در این میــان، درک معیارهای طبقه بندی نیز اهمیــت زیادی دارد؛ 
معیارهایی که برای تضمین رقابت منصفانه میان ورزشکارانی با معلولیت های 

گوناگون طراحی شده اند.
هرچند توجه عموم معمولا بر مدال ها، رکوردها و داستان های پایداری متمرکز 
اســت، اما بُعدی فنی و در عین حال عمیقا انســانی در ســاختار کل بازی های 
پارالمپیک نهفته اســت: سیســتم طبقه بندی پیچیده و ضــروری ای که تعیین 
می کند چه کسی می تواند رقابت کند، تحت چه شرایطی و در برابر چه کسانی. 
کمیته بین المللی پارالمپیک به تازگی تأیید کرد که بازی های لس آنجلس ۲۰۲۸ 
شــامل ۵۵۲ رویداد مدالی در ۲۳ رشته ورزشــی خواهد بود و مجموع سهمیه 
ورزشــکاران چهارهزارو   ۴۰۰ نفر در نظر گرفته شــده اســت. در این چارچوب، 
مهم ترین پیشــرفت، حرکت به  ســوی برابری جنســیتی و تنوع بیشــتر است؛ 
به طوری  که ۲۴۳ رویداد برای زنان (۴۴ درصد، یعنی هشــت رویداد بیشــتر از 
دوره قبــل)، ۲۶۳ رویــداد برای مردان (۴۸ درصــد) و ۴۶ رویداد نیز به  صورت 
ترکیبی یا آزاد (هشت درصد) برنامه ریزی شده اند. همچنین، هزارو  ۹۶۷ سهمیه 
بــه زنان، دوهزارو  ۲۲۸ ســهمیه به مردان و ۲۰۵ ســهمیه نیز بدون تخصیص 

یافته اند  اختصاص  جنسیتی 
که بــه گفتــه خــود کمیته 
پارالمپیــک،  بین المللــی 
«متوازن ترین برنامه مدالی و 
تخصیص ســهمیه در تاریخ 
به  پاراالمپیــک»  بازی هــای 

شمار می رود.

سوژه اخبار

 مصطفی کارخانه یکی از چهره های شاخص والیبال ایران است. سال ها 
 مربیگری ســبب شــده که او کوله باری از تجربه را با خود یدک بکشد. او به 
خوبــی اتفاقات والیبال را نقد می کند و آســیب های این رشــته را مثل کف 

دست می شناسد. کارخانه که روزگاری سرمربی تیم ملی بود، درباره اتفاقات لیگ ملت های 
۲۰۲۵ و عملکرد تیم ملی والیبال تحت هدایت روبرتو پیاتزای ایتالیایی با ما هم کلام شد. او 

در گفت وگو با «شرق» تأکید کرد که برای موفقیت صبور باشیم.
با پایان هفته دوم لیگ ملت ها،  عملکرد ملی پوشان را چطور ارزیابی می کنید؟ آیا روند رو   �

به رشدی در تیم شاهد بودید؟
بدون شــک هفته دوم ما بهتر از هفته اول بودیم. هفته اول ســه باخت داشــتیم و یک 
برد،  ولی هفته دوم این شــرایط تغییر کرد و برعکس شــد؛ یعنی سه برد کسب کردیم و یک 
بازی را باختیم. تیم شرایط بهتری داشت و روند مثبتی را نشان داد. علی رغم اینکه تغییرات 
زیادی داشتیم، ولی هر بازیکنی که وارد زمین می شد تلاشش بر این بود که بهترین عملکرد 

را داشته باشد تا تیم زیاد در افت وخیز نباشد. الان 
تنها نگرانی آســیب دیدگی مرتضی شریفی است 
که امیدوارم این هفته او هم به تیم اضافه شود و 
آســیب پایش زیاد حاد نباشد و به تیم کمک کند. 
در دو هفته ای که ســپری کردیم،  من فکر می کنم 
که آقای پیاتزا شناخت بیشتر و بهتری از نفرات تیم 
پیدا کرده که این شــناخت در هفته سوم می تواند 
به تیم کمــک کند و ما بتوانیم با یک رویکرد بهتر  
و تفکر برنده شــدن، بازی ها را آغاز کنیم. واقعیت 
این اســت که آقای پیاتزا در این مهم خیلی نقش 
داشته است. می شود تیم را کاملا متحد و منسجم 
دید،  تیم شاداب است و این نقش مربی است که 
باعث شده تیم چنین شــرایطی داشته باشد. یک 
بدشانسی که داشتیم، این بود که بازی های اول را 

با میزبانان بازی کردیم؛ اما توانســتیم صربستان را شکست دهیم.  امیدوارم لهستان را ببریم،  
تیم های دیگر موفق به شکســت این تیم شــدند، پس ما هم می توانیم که این کار را انجام 
دهیم. ما الان تیم دهم جدول هستیم با چهار باخت و چهار برد، به نظر من خوب است. با 
یک ســری جوان پا به این رقابت ها گذاشتیم و بعضی از آنها برای اولین بار است که در لیگ 
ملت ها بازی می کنند. خوشبختانه جایگاه تثبیت شده و خوبی داریم. ولی کارمان تمام نشده،  
راهمان شــروع شــده، چون والیبال ما «راه پیش دارد نه راه پس». البته افت وخیزی هم در 
بعضی از دیدارها داشتیم مثل بازی مقابل هلند و آلمان. هلند را شکست دادیم ولی یادمان 
باشد که آقای پیاتزا پنج سال سرمربی این تیم بوده، شاید کمی این مسابقه حساسیت داشت. 
همه تیم هایی را که بردیم، از ما بالاتر بودند و خوشبختانه امتیازات خوبی گرفتیم. امیدوارم 
هفته سوم را خوب شروع کنیم؛ چون باعث می شود که موفقیت ها تداوم داشته باشد. الان 

تیم خیلی شاداب است و باید کمی هم جسورتر باشد و به حریفان سخت «پوئن» بدهیم.
شما معتقدید که انتخاب پیاتزا انتخاب مناسبی برای تیم ملی بوده است؟  �

بســیار عالی است. ایشــان یک شــخصیت و هویت  به تیم داده که تیم منسجم و متحد 
باشــد. ما همین را می خواهیم. ادای احترام نظامی که هنگام مسابقات بچه ها انجام دادند 
در تمام دنیا انعکاس داشت و چقدر ارزشمند بود. این نشان می دهد که یک مربی چه نقش 

مهمی دارد و چه کارهای بزرگ فرهنگی و اجتماعی می تواند انجام دهد.

آیا والیبال ایران این ظرفیــت را دارد که دوباره به المپیک صعود کند و   �
جایگاه قبلی اش در جهان والیبال را به دست آورد؟

گفتن این حرف ســخت اســت، ولی مــن امیدوارم  این اتفــاق بیفتد. ما 
پتانسیل لازم را داریم،  جوانان شایسته ای داریم، لیگ معتبر خوبی داریم و از دل همین لیگ 
یک سری بازیکن که الان در لیگ ملت ها بازی می کنند، به تیم ملی تزریق شده اند. ما پشتوانه 
را داریم، جوانان ما مســتعد هستند. عیسی ناصری و یوسف کاظمی برای اولین بار آمدند و 
چقدر هم خوب درخشــیدند. پس دیگر بازیکنان هم می توانند این شــانس را داشته باشند. 
نیاز به یک مربی آگاه و بین المللی داشــتیم. نیاز بود که کسی بیاید و استانداردهای ما را بالا 
ببرد. فدراســیون خوب، مربی خوب استخدام می کند و مربی خوب، بازیکنان خوب انتخاب 

می کند. امیدوارم این موضوع تداوم داشته باشد.
خیلی ها همچنان به دنبال دوران ولاســکو هستند و نســل طلایی والیبال را در بازی های   �

امروز تیم ملی جست وجو می کنند.
ولاسکو، مربی بسیار ســطح بالایی بود. هیچ 
شــک و تردیــدی در این مورد وجــود ندارد. پپ 
گواردیــولا یکــی از بزرگ ترین مربیــان فوتبال،  از 
ولاسکو وقت می گیرد و سه ساعت با او صحبت 
می کند تا ببیند دانش ولاسکو در والیبال چه بوده 
است. او یک آدم خاص و بی همتا بود. پیاتزا هم 
در کشور ایتالیا رشد کرده، از یک کشور صاحب نام 
آمده و جــزء ۱۰ مربــی برتر دنیاســت. می تواند 
کارهــای بزرگی انجام دهد. مــن با بچه های تیم 
ملــی هم که صحبــت کردم، همــه از او راضی 
بودنــد. پیاتزا معتقد اســت که ما بایــد از بازی 
والیبال لــذت ببریم. خیلی مهم اســت و جمله 
مهمی گفته. اگــر بازیکنان ما به این حرف توجه 
کنند، شرایط بسیار بهتری خواهیم داشت.  دیدگاه 
و نگرش  این مربی این اســت. بســیار اهمیت دارد که ما مربــی ای آورده ایم که به بازیکن 
می گوید باید از بازی کردن لذت ببری. این مربی از همه قابلیت بازیکنان به خوبی اســتفاده 

می کند.
یکی از نکات قابل توجه این اســت که پیاتزا در شرایط جنگی تیم ملی را رها نکرد و رفتار و   �

مصاحبه هایش حرفه ای بود.
کار بســیار ارزشــمندی انجام داده اســت. ضمن اینکه یک تفاوتی هم ایشان با ولاسکو 
دارد. زمانی که ولاســکو آمد، ما هفت تا هشــت بازیکن بســیار ســطح بالا داشتیم، ولی ۱۰ 
سال زمان برد تا بازیکنانی مثل سعید معروف،  سید محمد موسوی،  شهرام محمودی و امیر 
غفور و دیگران به چنین بازیکنانی تبدیل شــدند. ولاســکو در اوج آنها آمد. زمان می برد که 
پیاتزا بازیکنانی را که کشــف کرده به تکامل برساند. والیبال ورزش سخت و پیچیده ای است 
و فرایند تکاملی آن زمان بر اســت. فوتبال یک ورزش ســنگین اســت، ولی والیبال سنگین و 

پیچیده است. ما باید والیبال را صبورانه پیگیری کنیم. باید حوصله داشته باشیم.
به نظرتان در لیگ ملت ها، تیم ملی به چه عنوانی خواهد رسید؟  �

من روند آینده را با این مربی خوب می بینم. ما در این هفته هم دو برد خواهیم داشــت 
و بــا این بردهــا جایگاه مان را تثبیت می کنیم. حتی اگر یک پلــه هم در جدول رده بندی بالا 

برویم، بسیار باارزش است.

بررسی شرایط تیم  ملی والیبال در گفت وگوی «شرق» با مصطفی کارخانه
نیاز به مربی بین المللی داشتیم، پیاتزا بهترین انتخاب بود

افسون حضرتی

شرق: مدیرعامل باشــگاه پرسپولیس اعلام کرد  اســماعیل کارتال دیگر به ایران 
برنمی گردد تا به  این  ترتیب شایعات روزهای گذشته رنگ واقعیت به خود بگیرد. 
رضا درویش در حالی از جدایی ســرمربی ترک تبار پرســپولیس خبر داد که چنین 
اتفاقی پیش بینی می شد و از سویی دیروز گفته شد که این مربی ترکیه ای با ارسال 
نامه ای به باشــگاه پرسپولیس خواستار اقاله قراردادش شده است. در صورتی که 
قرارداد پرســپولیس و کارتال اقاله شود، در آینده دو طرف دیگر نمی توانند ادعای 
غرامت کنند و به نوعی توافقی به قرارداد خود پایان داده اند. تیم حقوقی باشگاه 
پرسپولیس در حال کار روی مفاد اقاله قرارداد است تا در آینده مشکلی این باشگاه 
را تهدید نکند. در این شــرایط، باشگاه پرسپولیس تصمیم گرفت برای فصل آینده 
با برانکو ایوانکوویچ و اوســمار ویرا وارد مذاکره شــود؛ مذاکراتی که در گام اول با 
اوســمار به بن بســت خورد و این مربی اعلام کرد با بوریرام تایلند قرارداد دارد و 
قصدی برای حضور در فوتبال ایران ندارد. از ســویی در روزهای گذشته مکاتباتی 
هم با برانکو  که به تازگی از سرمربیگری تیم ملی چین کناره گیری کرده، انجام شد 
اما ظاهرا سرخ پوشان امیدی به حضور این مربی هم ندارند و به  این  ترتیب اولویت 
باشگاه پرسپولیس توافق با یک مربی ایرانی برای فصل آینده است. بر اساس این، 
برخی منابع مدعی شــدند که وحید هاشــمیان و کریم باقــری گزینه های اصلی 
باشگاه پرسپولیس در بین مربیان داخلی هستند و در کنار آنها نام مجتبی حسینی 
و مهدی مهدوی کیا نیز مطرح اســت. اگرچه خبر جذابی هم منتشر شد مبنی بر 
اینکه علــی دایی جزء گزینه های اصلی مدنظر رضا درویش اســت و مدیران این 

باشگاه قرار است به زودی باب مذاکره 
را با او باز کنند. البته علی دایی بارها در 
مصاحبه های اخیر خود تأکید کرده که 
فعلا قصد بازگشــت به فوتبال را ندارد 
و حالا باید دیــد این  بار در صورت ارائه 
پیشــنهاد هدایت پرسپولیس، دایی چه 

واکنشی خواهد داشت.
تمام اینها در شــرایطی اســت که پرسپولیســی ها مطابق با خواســته های 
اسماعیل کارتال به سرعت وارد بازار نقل وانتقالات شدند و سعی داشتند با جذب 
گزینه های مدنظر کارتال و حفظ مهره های کلیدی تیم که در فهرســت سرمربی 
ترکیه ای قرار داشــتند، در مسیر جبران فصل ناکامی که پشت سر گذاشتند، قدم 
بردارند. در حالی که پرســپولیس شــش بازیکن جدید به خدمت گرفته و هفت 
مهره کلیدی فصل گذشته خود را هم حفظ کرده، اما سرمربی ترکیه ای تصمیم 
بــه قطع همکاری گرفت تا در فاصله حدود ۵۰ روز تا آغاز فصل جدید، شــوک 
جدیدی به ســرخ ها وارد شــود. در این  میان احتمــالا در وضعیت بازیکنان هم 
تغییراتی ایجاد خواهد شــد. یکی از این بازیکنان، سردار دورسون است که گفته 
می شــود جدایی کارتال روی سرنوشت او تأثیرگذار است و این مهاجم ترکیه ای 
هم تمایلی برای بازگشــت ندارد. در ضمن اولین خرید پرسپولیس بعد از پایان 
فصل گذشــته، تیوی بیفوما بود؛ ســتاره ای که نامش در حوالی تیم های مدعی 
به گوش می رســید و سرانجام سرخ پوش شــد، آن هم در شرایطی که بیفوما در 
ســوپرلیگ ترکیه شــاگرد کارتال در آنکاراگوچو بود و به نظر می رســید دومین 
همکاری کارتال و بیفوما در راه اســت، اما چنین نشــد و حالا جدایی ســرمربی 
ترکیه ای می تواند سرنوشــت ســتاره کنگویی و جدیدالورود پرســپولیس را هم 

تحت الشعاع قرار بدهد.

هاشمیان و دایی؛ گزینه  قرمزها بعد از جدایی کارتال
تبعات یک شوک  

پیش بینی پذیر


